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Dick Swart uit Haren weet alles van boren in de aardkorst.
Wereldwijd werd een beroep gedaan op zijn kennis van de

winning van olie, gas, water en zout. Ondanks dat hij 70 jaar
is, werkt hij door. ,,Ik vind het niks om te stoppen.’’

W ie Dick Swart uit Haren vraagt
naar zijn beroep krijgt als
antwoord: ,,Specialist in het

boren naar gas, olie, zout en water.’’ Wat dat
inhoudt? ,,Bij lezingen over mijn werk zeg ik
wel eens: ‘Iedereen met een Black & Decker
doet hetzelfde als ik’. Als iemand een gaatje in
een stenen muur maakt, zoekt hij daarvoor
het juiste boortje. Dan neem je geen hout-

boortje. Dat is wat ik eigenlijk doe bij borin-
gen in de aardkorst. De plug die je in het

gaatje in de muur slaat, kun je vergelij-
ken met de casing, de buis die in de

boorput wordt aangebracht.’’
Zijn cv beslaat tientallen
A4’tjes. Als mijnbouwkun-

dig ingenieur is hij de hele
wereld over geweest. In

dienst van vier boormaat-
schappijen en als zelfstan-

dig consultant werkte Swart
in 70 landen voor 92 olie-

maatschappijen. Zijn eerste
baan bij het Amerikaanse

boorbedrijf Sedco bracht hem
met zijn gezin naar Groot-Brit-

tannië, Iran, Canada, de VS, Dubai,
Oman en Nigeria. Bij nagenoeg elke

overplaatsing kwam hij een stapje
hoger in de hiërarchie. Gedurende zijn

rondgang werd hij vader van drie doch-
ters en een zoon. ,,De rol van moeder de

vrouw is heel belangrijk in mijn verhaal.
Ze is kleuterjuf van beroep. Ze kon goed

met de kinderen omgaan. Nu ook met
onze zes kleinkinderen.’’

Swart was vaak betrokken bij innovaties die
het boren veiliger, doelmatiger en goedkoper
maakten. In Nederland geldt hij als pionier en
voortrekker bij de ontwikkeling van geother-
mie: de winning van warmte en energie uit de
aardkorst. Voor zijn verdiensten als boorspe-
cialist ontving hij van vakgenoten een reeks
hooggewaardeerde onderscheidingen.

PIJPPIJP
Dick Swart Consultancy staat op het raam van
het bescheiden kantoor in de Groninger
Vechtstraat dat sinds 1997 zijn uitvalsbasis is.
Hij is ook directeur, oprichter en (mede-)

eigenaar van het ingenieursbureau PGMI, dat
enkele jaren geleden fuseerde met branchege-
noot WEP in Hoogeveen. Als aandeelhouder
en toezichthouder is hij vaak in de splinter-
nieuwe fabriek in Lelystad, die de mede door
hem ontwikkelde geavanceerde composietpijp
voor de olie- en gasindustrie Akiet produceert.

Zijn leeftijd weerhield Swart er niet van
recent een contract te tekenen dat hem nog
drie jaar halftime aan zijn bedrijven bindt. ,,Ik
werk eigenlijk nog steeds meer dan 50 pro-
cent. Ik vind het niks om te stoppen. Ouder-
dom betekent niet dat je niets meer weet of
kunt. Ik ken iemand die tot zijn tachtigste op
een boortoren in Louisiana heeft gewerkt. Ik
vind het geweldig mijn kennis en ervaring
over te dragen op jonge ingenieurs. Ik heb een
fantastisch vakantiehuis in de Eifel in Duits-
land. Daar wil ik straks wel wat meer naartoe
gaan.’’

Vooralsnog heeft hij het druk met diverse
aardwarmteprojecten in het land. Frisia Zout
in Harlingen en Nedmag in Veendam hebben
zijn bureau om advies gevraagd over een
aantal vraagstukken rond de zoutwinning.
Daarnaast vraagt de opstart van de productie
van de Akietpijp zijn aandacht. De buis is
gemaakt uit een composiet van hars en glas-
vezel. Daardoor is hij veel lichter dan de thans
gangbare stalen buizen waarmee bodemschat-
ten naar boven worden gehaald. Dat scheelt
enorm in de kosten van het transport van de
buizen en voor de benodigde boortorens.

,,Ik ben bij de ontwikkeling van die pijp niet
continu leidend geweest, maar heb wel veel
adviezen gegeven en er veel geld in gestoken.
Het is een van de twee dingen in mijn carrière
waarop ik het meest trots ben. De andere is de
bijdrage die ik heb geleverd aan de ontwikke-
ling van de boortechnologie voor schepen die
Huisman in Schiedam bouwt. Dat bedrijf
maakte voor de offshore-industrie kranen
voor op schepen en wilde ook boorinstallaties
gaan ontwerpen en maken. Ze vroegen mij in
1997 daarbij te adviseren. Ik heb toen gezegd:
’de plaatsing van de pijpen in het boorgat van
de installatie moet je automatiseren’. Ik heb
in mijn carrière zeven keer meegemaakt dat
iemand bij boorwerkzaamheden verongeluk-
te. Zes keer gebeurde dat bij de pipe handling.

Met Huisman heb ik een technologie ontwik-
keld die het boren veiliger, efficiënter en
goedkoper maakt. Er varen voor Shell nu vier
schepen van 600 miljoen euro per stuk met
die uitrusting. Persoonlijk vind ik het onbe-
grijpelijk dat er niet al twintig van die schepen
zijn verkocht. Net als de Akietpijp is die tech-
nologie een belangrijke ontwikkeling in ons
vak geweest.’’

Dat vak bracht hem in 1994 van zijn toen-
malige woonplaats Wassenaar naar Haren.
Het Duitse bedrijf Deutag kreeg van de NAM
de opdracht zijn bestand aan boortorens op te
schonen en huurde Swart in om die klus te
klaren. ,,Dat werk heb ik bijna vier jaar ge-
daan. We zijn in Haren gebleven. We hebben
nergens langer gewoond. We gaan ook niet
meer weg. Het is hier rustig. De natuur is
fantastisch. FC Groningen is natuurlijk top. Ik
heb bemoeienissen met de hockeyclub gehad,
topgolf gestimuleerd. Als ik in het Westen in
de file sta, word ik ziek.’’

DELFTDELFT
Uit de lange reeks plaatsen op aarde waar hij
vertoefde, duikt in zijn relaas Delft het meest
op. Hij komt er nog geregeld om jaargenoten
van de Technische Universiteit als oud-Shell-
topman Jeroen van de Veer, offshoremagnaat
Edward Heerema en – een enkele keer –
KNVB-preses Michael van Praag te ontmoe-
ten, maar ook om contact te hebben met
mijnbouwstudenten.

,,Mijn studententijd is de beste tijd van
mijn leven. Niet alleen vanwege de kennis die
ik daar heb opgedaan, maar ook door de
bestuurlijke ervaring. Ik speelde zeven jaar bij
de Delftse Studenten Hockey Club (DSHC)
waarvan een jaar op het hoogste niveau, maar
was ook lid van de lustrumcommissie. In de
twee jaar dat ik in het bestuur zat heb ik zelfs
geholpen bij de oprichting van de vrouwenaf-
deling. Ik sta dus open voor vernieuwing! Ook
bij de Mijnbouwkundige Vereniging zat ik in
het bestuur en in de redactie van het jaar-
boek. Daaraan heb ik meer gehad dan aan
allerlei colleges in rekenkundige sommetjes.
Ik ben ook heel loyaal naar mijn lidmaat-
schappen. Ik ga nog elke maand naar Delft
>>
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voor een borrel met mijn oude vriendjes en
studenten.’’

Swart is geboren in Westzaan. ,,Mijn over-
grootvader was de oprichter van Molenaars
Kindermeel. Mijn vader, die jong is overle-
den, is directeur van het bedrijf geweest. Ik
kom dus uit een echte ondernemersfamilie.
Daardoor ben ik liberaal in hart en nieren.
Het liberalisme bedient ondernemers het
best. Als je mijn cv bekijkt, zie je dat ik mijn
hele leven buiten het werk dingen ben blij-
ven doen. Mijn opa was actief bij de Boeren-
leenbank. Die zat ‘s avonds als bestuurslid
centen te tellen. Mijn vader zat in het bestuur
van de Nutsspaarbank en deed hetzelfde.
Mensen doen tegenwoordig veel minder op
vrijwillige basis voor de samenleving. Ik vind
dat je maatschappelijke verantwoordelijkheid
moet nemen, iets moet doen voor wat voor
vereniging dan ook. Ze vragen me weleens:
‘Waar haal je tijd vandaan?’ Ik kan toe met
vier of vijf uur slaap.’’

>>

vier of vijf uur slaap.’’

DANKBAAR
,,Ik heb lang over de hbs gedaan. Ik vond
sporten, vooral hockey, belangrijker. Eigenlijk
wilde ik straaljagerpiloot worden. Daarvoor
werd ik afgekeurd vanwege een hartvergro-
ting, een kwaal waar ik later overheen ben
gegroeid. Mijn leraar natuurkunde zei: ‘Ga
eens kijken of mijnbouwkunde in Delft iets
voor jou is’. Ik ben hem er eeuwig dankbaar
voor.’’
,,Ik mocht tijdens mijn studie al gauw zes
weken ondergronds in de Willem-Sophia

steenkolenmijn in Limburg. Dat fascineerde
me. Daarna moest ik een periode in een mijn
bij een dorpje in Australië werken. Daar sprak
ik een ingenieur die al vijftien jaar in dat
gehucht woonde. Toen dacht ik: ik moet iets
avontuurlijkers gaan doen. Na mijn kandi-
daats mijnbouwkunde ben ik de petroleum-
kant opgegaan. Heb ik onder meer zes weken
ervaring opgedaan bij een boortoren in
Schoonebeek. Ik vond het geweldig.’’
Na zijn studie volgden de twaalf jaren dat hij
in dienst van Sedco van hot naar haar reisde.
Met name in Iran, waar hij onder veel ver-
schillende omstandigheden boringen ver-
richtte, deed hij veel praktijkervaring op.
Toen het eerste kind naar de middelbare
school moest, besloot hij met zijn echtgenote
naar Nederland terug te keren. Hij trad in
dienst bij het Nederlandse boorbedrijf Ned-
drill.
,,Daar heb ik de Amerikaanse discipline bin-
nengebracht. Beetje top-down; de baas is de
baas. Nederlanders ouwehoeren nogal veel.
Op een boortoren heb je niets aan het pol-
dermodel. Daar heb je een baas om beslissin-
gen te nemen. Als er gevaar dreigt, kun je
niet altijd even overleggen met het hoofd-
kantoor.’’
Wat hij ook meenam uit Iran: een fascinatie
voor blow-outs waarbij olie of gas door de
ondergrondse druk ongecontroleerd uit het
boorgat spuit. Die belangstelling ontstond
mede door zijn ontmoetingen daar met Paul
Neal Red Adair, de Amerikaan die wereldwijd
furore maakte met de bestrijding van meer
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dan tweeduizend olie- en gasbranden.
Swart haalt het horloge van zijn pols. De
inscriptie herinnert aan een geslaagde po-
ging in 1989 mede onder zijn leiding om een
blow-out, bij een Neddrill-booreiland zo’n
120 kilometer uit de kust van Den Helder, op
de Noordzee, te voorkomen. In de diepe
zeebodem was de boorpijp door de druk van
de opstuwende olie al aan gruzelementen.
Maandenlange arbeid voorkwamen een
milieuramp.
,,Als die blow-out was doorgebroken, was er
per etmaal 30.000 barrel (1 barrel = 159 liter
olie, red.) de zee ingestroomd. De gevolgen
voor het milieu waren niet te overzien ge-
weest. De geschiedenis van de olie- en gas-
winning in de Noordzee had er dan heel
anders uitgezien.’’
Vijf jaar geleden raakte hij samen met een
team vakgenoten bekend door een plan dat
een einde moest maken aan de olieramp
met het booreiland Deepwater Horizon van
BP in de Golf van Mexico, waar miljoenen
liters olie het water instroomden. Anders
dan de methode die de oliemaatschappij
toepaste, kon in het plan van Swart en de
zijnen de afvoer van de stromende olie
worden voortgezet als een orkaan het ge-
bied zou treffen. Het idee werd gewaardeerd.
Swart: ,,Ik heb er wel 500 onbetaalde uren
werk in gestoken. Dat heeft me veel experti-
se en interessante relaties opgeleverd. Het
idee haalde zelfs de The Huffington Post.
Uiteindelijk hebben ze een conventionelere
methode toegepast.’’
Het denkwerk van Swart over de aanpak

NEDERLANDERS
OUWEHOEREN NOGAL VEEL

van de olieramp was in 2012 met onder
meer zijn aandeel in innovaties de reden
dat het Koninklijk Instituut voor Ingenieurs
(KIvI) en de Mijnbouwkundige Vereniging
hem de prestigieuze Colonel Drake Award

toekenden.

Hij kreeg zijn eerste onderscheiding toen hij
8 jaar oud was. ,,Ik ben toen onderscheiden
door het Carnegie Heldenfonds omdat ik
mijn jongere zusje van anderhalf had gered.
Ze dacht dat het kroos in de sloot gras was
en liep zo het water in. Ik was haar op een
gegeven moment kwijt. Toen bleek ze al
midden in de sloot te drijven. Ik ben erin
gesprongen en heb haar eruit gehaald. An-
dere jongetjes van die leeftijd lopen weg om
hulp te halen. Als ik dat had gedaan, had ze
het niet overleefd.’’
Het bleek een voorbode van de slagvaardig-
heid waarmee hij later te werk ging. ,,Bij
hockey was ik keeper. Ook een uitzonde-
ringspositie waarin je alert moet handelen.
Ik kan dingen snel overzien en beoordelen
of iets goed of slecht is. Emotioneel zit ik
anders in elkaar dan de meeste mensen. Ik
kan voor anderen lastig zijn.’’
Zo’n vijftien jaar geleden begon Swart zijn
bemoeienis met geothermie. Hij was be-
trokken bij alle grote projecten met aard-
warmte in Nederland. Het eerste was
een grootschalige warmte-koude-op-
slag in Heerlen. Daarbij wordt het
water dat in de gangen van een oude
steenkolenmijn is gelopen gebruikt
voor het verwarmen en koelen van
gebouwen en woningen.
,,Ik heb ook voor de Europese Commissie
gewerkt. Moest ik beoordelen of gesubsidi-

toekenden.
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eerde projecten goed liepen. Toen verscheen
er een keer een rapport over de kansen van
geothermie in Europa. Daarin stond dat er in
Nederland geen mogelijkheden waren. Ik zei:
dat is bullshit! Elke 100 meter die je dieper in
de bodem komt, stijgt de temperatuur met 3
graden. In 2003 kwam ik in aanraking met
dat plan voor Heerlen. Dat vond ik fantas-
tisch omdat ik als student zelf nog in die
ondergrond had gewerkt. Vervolgens kwam
ik terecht in Bleiswijk, waar ze tomatenkas-
sen gingen verwarmen. Zo raakte ik betrok-
ken bij vijf grote projecten. Ik heb mijn een-
mansbedrijf toen uitgebouwd tot een onder-
neming met elf medewerkers.’’
Werd de man van de fossiele brandstoffen
ineens een voorman in de duurzame ener-
gie? ,,Nee, ik ben boorspecialist. Ik ben abso-
luut geen tegenstander van duurzame ener-
gie, maar er zijn wel beperkingen. Aardwarm-
te vind ik een van de mooiste vormen van
energie. Ze kan echter nog steeds niet zonder
subsidie. En windmolens zijn onbetrouwbare
energieleveranciers, zo lang de elektriciteit
die ze produceren niet kan worden opgesla-
gen. Als ze bij wind meer stroom produceren
dan op dat moment nodig is, kun je er niets
mee. Als het niet waait, moeten de kolen- en
gasgestookte centrales bijspringen.’’

SCHADESCHADE
Hij erkent dat de aardschokken in Gronin-
gen het vertrouwen in de olie- en gasindus-
trie geen goed hebben gedaan. ,,Minder
produceren geeft minder seismische activi-
teit. Dat is gebleken. In 1959 gingen ze ervan
uit dat door de gaswinning een komvormig
gebied zou ontstaan met maximaal een
meter bodemdaling. Dat is anders gelopen.
Het is nu wel duidelijk dat als je werkt met
zo’n groot veld als in Groningen, je een klei-
nere productiesnelheid moet aanhouden. De
winning is nu bijna 60 jaar gaande en de
terugval van druk in het veld is meer dan
200 bar. Dat is in zo’n periode best veel. De
mensen die nu de dupe zijn, moeten zo snel
mogelijk de schade vergoed krijgen. Dat
traject duurt veel te lang.’’
Is Dick Swart een klimaatscepticus? ,,Ik
geloof niet in het broeikasprobleem. Hoogle-
raar geologie Salomon Kroonenberg heeft in
zijn zeer interessante boek De menselijke
maat, de aarde over 10.000 jaar aangetoond
dat als je de geschiedenis van de aarde be-
kijkt, er steeds cycli van duizenden jaren zijn
waarin het klimaat en het percentage kooldi-
oxide veranderen. De ene keer heb je een
ijstijd, een andere keer een tropentijd.’’

,,Ik weet dat olie en gas momenteel niet
populair zijn. Natuurlijk stoten we veel CO2
uit. Maar moeten we ons dan weer in een
koets door een paard laten trekken? Waar-
over ik me meer zorgen maak is hoe het mijn
kinderen en kleinkinderen vergaat als we in
2050 9,7 miljard mensen op aarde moeten
voeden. Hoe kun je zo veel mensen voeden?
Hoe gaan we dat doen?’’


